
Aktivitás — személyi kérdésekben Hol tartunk, haladunk valamerre? 
Furcsamód nem derült ki 

a JATE KlSZ-küldöttgyűlé-
sének hangulatából, hogy egy 
olyan szervezet képviselői 
üléseznek, amely mély válsá-
got él meg (e tényt önmagá-
ról deklarálja is), s az ebből. 

' való kiutat keresi. (Az egye-
temi KISZ szervezettsége 
egyébiránt 38%-os.) Az egye-
tem KISZ-szervezetének leg-
felsőbb fórumán parázs vi ta ' 
helyett — egészen a személyi 
kérdések megtárgyalásáig — 
néhány „illedelmes" hozzá-
szólás hangzott csak el; bár 
ez most inkább a rendkívül 
alapos előkészítési munká-

tokkal történő kapcsolatok 
szempontjából sem kívána-
tos. Nagy tapssal jutalmazták 
Zsótér András TTO-s hallga-
tó felszólalását, aki nehezmé-
nyezte, hogy bár az egyetem 
alapvetően oktatási , intéz-
mény, benne" mégsem elsőd-
leges fontosságú az oktató-
munka. Mint mondotta, anya-
gilag és erkölcsileg a kuta-
tómunka megbecsültsége lé-
nyegesen nagyobb, ez pe-
dig az oktatói gárdát nem 
jegyzetírásra, s minél jobb 
előadások megtartására ins-
pirálja. Az oktatók minősí-
tésénél — mondotta — első-

A küldöttek egy csoportja 

Kitüntetések 
Eredményes munkájuk 

elismeréseként KISZ KB 
által adományozott k i tün-
tetésben a JATE KISZ-
szervezetének tagjai közül 
az alábbiak részesültek: 
Kozma József, a KISZ 
JATE Bizottságának t i t -
kára KISZ-érdemérmet; 
Kiss Erika (AJTK), Ko-
vátsné Vörös Ágnes 
(BTK) és Molnár Attila 
(TTK) aranykoszorús 
KISZ-jel vényt; Fazekas 
Zsuzsanna (TTK), Füredi 
László (ÁJTK), Wéber 
Margit (QD)'^sia jö^t kat 
FEB-munkát végzett kol1-
lektivája dicsérő . okleve-
let kapott. Az „Egyete-
mért" plakettet Berkesi 
Ottó (OD) vehette át. A 
kitüntetések átadására az 
egyetemi és a kari kül-
döttgyűléseken került sor. 

nak, a részletes és önkrit ikus 
beszámolónak, s nem az ér-
dektelenségnek volt betud-
ható. 

Az április 19-én megrende-
zett egész napos küldöttgyű-
lés — melyen a párt és a 
KISZ helyi és központi veze-
tőségének képviselői, az 
egyetem vezetői és mintegy 
száz küldött vett részt — kö-
zel ugyanennyi időt szentelt 
a szervezet ú j vezetőinek, il-
letve felsőbb fórumokra de-
legálandó képviselőinek meg-
választására, mint a beszá-
moló és a határozattervezet 
v i t á já ra ; bizonyos mértékig 
persze érthető, hogy a KISZ-
tagság a nagy horderejű ha-
tározatok megvalósítása, 
majdani megvalósulása érde-
kében minél kedvezőbb sze-
mélyi biztosítékokat (is) ke-
res. 

Kozma Józsefnek, a KISZ 
JATE Bizottsága t i tkárának a 
beszámolóhoz fűzött szóbeli 
kiegészítései után 15 hozzá-
szólás hangzott el, ezek közül 
ismertet jük a legérdekeseb-
beket. 

Habina Péter, megyei 
KISZ-ti tkár és dr. Kiss Bar-
nabás, az egyetemi pár t -vb 
képviselője egyaránt a KISZ 
politikai jellegének erősíté-
sét tartotta elsőrendűnek. 
Kiss Barnabás arról is szólt, 
hogy a párt és a KISZ kap-
csolatának javítása nem csu-
pán a vezetőségek, hanem a 
tagság szintjén is kívánatos 
volna, különös tekintettel a 
pártépítés feladataira. Aszta-
los Béla, a TTK oktatója a 
szerződéses fiatal oktatók ki-
látástalan egzisztenciális 
helyzetét körvonalazta, ma jd 
felhívta a figyelmet arra , 
hogy az oktatói kar elörege-
dése többek közt a hallga-

sorban azt kellene figyelem-
be venni, hogy az illető mi-
lyen tanár, milyen színvona-
lú és hatásfokú órákat tar t . 
Búcsú Lajos (TTK) az orszá-
gos stúdiós mozgalomról 

•nyújtott áttekintést, 6 egy 
egyetemi rádió megvalósítá-
sának gondolatát vetette fel. 
(Ez később a küldöttgyűlés 
határozatába is bekerült.) 
Fischer Lajos, volt bölcsész-
kari t i tkár a kari KISZ sú-
lyának növekedését tartotta 
fontosnak az Egyetemi Bi-
zottság ellenébén, s keveselte 
azt az arányt, amennyivel a 
karok a KISZ költségvetésé-
ből részesülnek. Javasla tára 
a határozat pontjai közé fel-
vették " él egyetemi KISZ-
szérvezét" décénfrálizácíóját 
(pénzügyileg is). 

Dr. Csákány Béla, a JATE 
rektora hozzászólásában az 
egyetemi demokrácia fontos 
fórumának nevezte a kül-
döttgyűlést, majd a tanulmá-
nyi fegyelem megszilárdítá-
sának érdekében bevezeten-
dő intézkedéseket ismertette. 
Helytelenítette azt a múltbeli 
gyakorlatot, hogy egy-egy 
szorgalmi időszak mindössze 
11—13 hétig tartott (gyakor-
latilag), a központilag előírt 
14 hét helyett. Mivel az egye-
temen az oktatás az elsődle-
ges, a félévenkénti 14 hetes 
oktatási időt ezentúl akár az 
őszi szünet „terhére" is biz-
tosítani fogják. Az őszi tá r -
sadalmi munkák a rektor vé-
leménye szerint nem segítet-
ték elő a szocialista munka-
erkölcs kifejlődését a hall-
gatókban, így a jövőben 
egyetemi szervezésű társa-
dalmi munka nem lesz. (Ez 

persze nem zár ja ki annak 
lehetőségét, hogy egyetemis-
ták egyes csoportjai munkát 
vállaljanak, de nem az ok-
tatási idő rovására!) Csök-
kenteni kívánja az állami ve-
zetés a vizsgaidőszakot is. 
(Érdekes, hogy. er re a beje-
lentésre nem reflektált senki, 
holott alig hiszem, hogy van 
olyan hallgató, aki ebben a 
kérdésben egyetértene az ál-
lami vezetéssel. Az Egyetemi 
Tanács hallgató tagjai tehát 
gyakorolhatják majd egyet-
nem-értési j oguka t . . . ) Dr. 
Csákány Béla a kollégiumi 
•helyzetet is érintette': meg-
tudtuk tőle, hogy az Irinyi 
kollégium „jogosífyánya" 

"1987. december 31-én lejár, 
azaz 1988. január elsején az 
épületben hallgató már nem 
tartózkodhat. Addig meg kell 
oldani a kollégiumi lakók el-
helyezését. 

A , küldöttgyűlés ezután 
megszavazta a beszámolót és 
a határozattervezetet, az 
utóbbit némely kiegészíté-
sekkel. Egyedül a tájékoztató 
bizottság felállításának ja-
vaslatát vetették el a küldöt-
tek, attól tartva, hogy ez a 
KISZ további bürokratizáló-
dásához vezetne. Egyhangú-
lag megszavazták viszont a 
vegyészek határozati javas-
latát (melyeket múltkori szá-
munk 3. oldalán ismertet-
tünk). Magáévá tette az egye-
temi küldöttgyűlés a Termé-
szettudományi K a r KISZ-
szervezetének politikai állás-
foglalását is; ezt a dokumen-
tumot — fontosságára való 
tekintettel — lapunk első ol-
dalán közöljük. Határozat 
született arról, hogy a kül-
döttgyűlés teljes anyagát 
sokszorosított formában bo-
csájtsák az érdeklődők ren-
delkezésére. 

A legnagyobb érdeklődést 
és aktivitást az utolsó napi-
rendi pont, nevezetesen az 
ú j , y^eUMjée küldettek, 
megválasztása váltotta ki. Az 
Egyetemi Bizottság két --je-
löltet állított az egyetemi 
t i tkár személyére vonatkozó-
an: Pálfi György harmadéves 
biológus-hallgatót és Szaba-
dos Gyula negyedéves jog-
hallgatót. Utóbbinak a jelö-
lőlistára való felkerülését a 
küldöttgyűlés nem szavazta 
meg. Eztán a jelenlevő kül-
döttek még két személyt ja-
vasoltak: Nagy Attila ötöd-
éves matematika—fizika sza-
kos tanárjelöltet és Mátó Ti-
bor negyedéves jogászt. A 
szavazás első fordulója során 
senki sem kapta meg a sza-
vazatok több mint 5U"/o-át, 
(Nagy 45, Szabados 21, Mátó 
16, Pálfi 11, érvénytelen 3), 
így a következő fordulóban a 
két legtöbb szavazatot kapott 
jelölt neve került fel a szava-
zócédulára. A második for-
duló már meghúzta a dön-
tést: a küldöttgyűlés 82:23 
arányban Nagy Attilát vá-
lasztotta a KISZ JATE Bi-
zottságának titkárává. 

Kozma József három éven 
át állt a KISZ Egyetemi.Bi-
zottságának élén. A küldött-
gyűlés után megkértük, hogy 
összegezze az elmúlt időszak 
tapasztalatait; vázolja fel 
azokat a tendenciákat, ame-
lyek az elmúlt években a 
KISZ-szervezetében jellem-
zők voltak. 

— Kétségtelen — mondot-
ta —, hogy a KISZ az elmúlt 
időszakban leszálló ágba ke-
rült. A ká r j szervezetek ön-
álló tevékenységre töreked-
tek, ám egyre szűkebb lett 
azoknak a köre, akik a kari 
egységet demonstrálni tud-
ták volna. Általában a kari 
rendezvények szervezésében 
több energia fékszik, mint 
amennyit belőlük valójában 
profitálni lehet, s ez a tény 
hamar elkedvetleníti a szer-
vezőket. Hibás tendenciának 
tartom azt, hogy a karok ri t-
kán fordultak egymás felé , ' 
s nem ismerték fel azt, hogy 
számos területen — például 
tanulmányi ügyekben, a 
sport- és 6zabadidő-progra-
mok szervezésében, az okta-
táskorszerűsítésben — egy-
másra vannak utalva. Az 

Kozma József „búcsúbeszé-
de" , 

Egyetemi Bizottság részéről 
történtek erőfeszítések,- hogy 
a karok vezetőségeit a, leg-
fontosabb közös ügyekben 
egységes fellépésre orientál-
juk, ezeket a törekvéseket 
azonban xi tkán koronázta si-
ker. 

Természetesen előremutató 
jelenségeket is regisztrálha-
tunk : megerősödött a képvi-
seleti tevékenységünk súlya 
az Egyetemi Tanácsban, a 
tanács hallgptó tagjai idén 

márciusban számot adtak te-
vékenységükről a KiSZ-tag-
ságnak. (Erre az eseményre a 
JATE-klubban került sor.) 
örvendetes az is, hogy az 
utóbbi években az önmar-
cangolns, a tépelődés helyett 
a kiút keresésére összponto-
sult a figyelem. Előremutató 
a választások demokratizáló-
dása, melynek bizonyítéka az 
egyetemi küldöttgyűlés is: 
egyes csoportok is áll í that-
nak immár önálló jelöltet, 
sőt, amint a mostani példa 
mutat ja , egy ilyen jelölt aká r 
a többség bizalmát is meg-
kaphat ja . Ezen az úton volna 
a következő állomás a köz-
vetlen választások bevezeté-
se — jómagam ennek híve 
vagyok. 

összességében megállapít-
ható, hogy a KISZ-en belül 
paradox helyzet alakult ki: 
egyrészt a szervezet jelenle-
gi állapotában elkerülhetet-
len a változtatás, a megúju-
lás, másrészt — éppen a je-
lenlegi állapot miatt — 
olyan alacsony az együttgon-
dolkodás szintje, hogy ezen 
változtatások megvalósítása 
egyre nagyobb nehézségekbe 
ütközik. 

Az új egyetemi titkár a KISZ-ről 
Beszélgetés Nagy Attilával 

A választások 
eredményei 

Az egyetemi küldött-
gyűlés döntése értelmé-
ben a KISZ országos 
kongresszusán a JATE-t 
az ú jonnan megválasztott 
egyetemi titkár, Nagy At-
tila fogja képviselni, ö t 
delegálták a KISZ Csong-
rád Megyei Bizottságába 
is. 

A küldöttgyűlés a KISZ 
KB Egyetemi Főiskolai 
Tanácsának tagjává Bedő 
Katalin harmadéves böl-
csészhallgatót választotta. 

Az Egyetemi Bizottság 
tagjai közé az egyetemi 
t i tkár — Nagy Attila — 
és a négy kari t i tkár — 
Igaz Ágnes (ÁJTK), Kato-
na Péter (OD), Nóvák 
Szabolcs (TTK) és Zilahi 
Tibor (BTK) — ab ovo 
delegált. Raj tuk kívül a 
küldöttgyűlés szavazása 
szerint e legfelső egyete-
mi testületben a követke-

zők képviselik majd az 
egyetem hallgatóit: Amb-
rus Katalin (TTK), Bedő 
Katalin (BTK), Csák Eva 
(BTK), Gaál Zsolt 
(AJTK), Judik Csaba 
(TTK), Mezey Róbert 
(AJTK), Pálfi György 
(TTK), Retkes Zoltán 
(TTK), Tóth Tünde 
(AJTK) , Török Magdolna 
(AJTK). 

A megyei küldöttgyű-
lésen a kari titkárok mel-
lett az egyetemet Bádo-
nyiné Nagy Ilona, Bedő 
Katalin és Nagy Attila 
képviseli majd . 

Az egyetemi KlSZ-szer-
vezet Pénzügyi Ellenőrző 
Bizottságának elnöke Tut-
rai Sándor (OD) lett, tag-
jai pedig: Fekete Zoltán 
(TTK), Fischer Lajos 
(BTK), Hermanné Nagy 
Etelka (OD), és Kovács 
Márta (AJTK). 

— Nem szerepeltél a „hi-
vatalos" jelöltek között, így 
a küldöttgyűlés előtt nem 
voltál olyan ismeri a tagság 
és a hallgatóság köreiben, 
mint ők. Arra kérlek, né-
hány szóval foglald össze 
eddigi utadat! 

— Győrben, a Révai Mik-
lós Gimnáziumban érettsé-
giztem 1980-ban. Egyévi ka-
tonaság! Hután* kerül tem Sze-
gedre., a Természettudomá-t 
nyi .Kttrrar-oahofc jelenlegi 
ötödéves, matematika-fizika1 

szakos hallgató vagyok.- El-
sőévesként alapszer,vi t i tkár 
voltam, • a következő évben 
az EB kollégiumi felelőse. 
Sok értékes mozgalmi ta-
pasztalatot szereztem ekkor 
a KISZ KB EFT kollégiu-
mi munkabizottságának tag-
jaként is. Később tagja let-
tem az Irinyi Kollégium Bi-
zottságának — ebben a kol-
légiumban lakom immár öt 
éve —; a múlt év egy idő-
szakában a kollégiumi bi-
zottság titkári' feladatait is 
elláttam. 

— A jelölő bizottság ál-
tal állított két titkárjelölt 
széles körben ismertethette 
programját; többek közt la-
punk hasábjain is. Neked 
erre mindössze öt perc állt 
rendelkezésedre a küldött-
gyűlésen. Mi az, amit az ál-
talad ott elmondottakból a 
legfontosabbnak ítélsz? 

— Meg kell teremteni a 
KISZ belső szervezeti egy-
ségét. Előre kell jutni a po-
litikai érdekképviselet és 
érdekvédelem területén; en-
nek első lépcsőfoka az égye-
temi közélet demokratizálá-
sa lesz. Törekedni kell arra, 
hogy az oktatáskorszerűsí-
tésre vonatkozó határozatok 
a gyakorlatban is megvaló-
suljanak. E téren a legelső 
teendő, hogy ezeket a ha-
tározatokat megismertessük 
a ' hallgatókkal, és tudatosít-
suk bennük azt, hogy az 
egyetemi oktatás korszerűsí-
tése olyan összhallgatói ér-
dek, amelyet a KISZ a ma-
ga politikai eszközeivel tá-
mogatni tud, valamint azt 
is, hogy eredményt csak ak-
kor tudunk elérni, ha szö-
vetségesnek megszerezzük 
oktatóinkat. Fontos dolog az 

oktatói-hallgatói viszony ja-
vítása minden szférábari. Lé-
nyeges az egyetemi közélet 
demokratizálódása szem-
pontjából az, hogy a hall-
gatók érezzék: számítanak a 
véleményükre és figyelembe 
veszik azt. Kívánatos volna, 
ha az el jövendő vitákban a 

(Székely Attila felvételei) 

társadalom és az egyetem 
problémái együttesen tükrö-
ződnének, s • a megoldások 
alternatíváit közösen dol-
goznánk ki. 

— Ügy láttam, sokan 
szimpatizáltak azzal a gon-
dolatoddal, miszerint az 
egyetemen szerveződő önte-
vékeny csoportokat a KISZ-
nek nem irányítania kell, 
hanem együttműködnie ve-
lük. 

— Az öntevékeny csopor-
tok eddig bizonyos függőség-
ben voltak a KISZ-től, il-
letőleg az Egyetemi Bizott-
ságtól. Ezen Változtatni kell, 
mégpedig a demokratizáló-
dás irányába. Biztosítani 
kell , -hogy ezek a csoportok 
saját ügyeikben öntevéke-
nyek legyenek, önállóan ha-
tározzanak. Ezt mi úgy tud-
juk elősegíteni, ha velük 
együtt törekszünk ar ra , 
hogy gazdaságilag mipél ön-
állóbbakká vá l janak; ha mi-
nél több információval lát-
juk el, és ha szakmai igé-
nyeiknek megfelelő fóru-
mokhoz segítjük őke t 

— Az új Egyetemi Bizott-
ság tagjai között sok az al-
sóbb éves hallgató. Jó vagy 
rossz dolog ez a „fiatalítás"? 

— Ez kétoldalú dolog: 
egyrészt jó, mert hosszabb 
távon lehet rá juk — remél-
hetőleg — számítani, más-
részt viszont feltételez némi 
tapasztalatlanságot is, ezért 
vár juk, hogy a tapasztalt 
munka tá r sad továbbra is 
segítsenek bennünket. Min-
denesetre nagyon szeretném, 
ha az Egyetemi- Bizottság-
ban jó légkör, és egyfa j ta 
belső demokrácia alakulna 
ki, amely minta lehet a ka-
ri. alapszervi bizottságok 
számára. Tervezünk néhány, 
nagyobb teremben megren-
dezett nyitott EB-ülést is; 
ennek célja . az, hogy a 
KISZ-tagsági meggyőződhes-
sen arról, hogy az általa 
választott testület hogyan 
dolgozik. Jó lenne, ha e r re 
valóban kíváncsiak lennének 
az emberek. 

Vezetőségek 
a SZOTE-n és 

a főiskolán 
Az orvosegyetemi 

KISZ-szervezet t i tkára 
Nagy Zoltán, helyettese 
Nagy Anikó. Az AOK t i t -
kára Kardos Attila, a 
gyógyszerészeké Gombkö-
tő Zsuzsanna, az OD ve-
zétöje dr. Gurzó Mihály. 
Az EB tagja i : Dobos Eri-
ka, Edelényi Erzsébet, II-
lanicz Ingrid, Kovács At-
tila, Kovács Éva, Keresz-
túri Attila, Leiner Fri-
gyes, Rácz Erzsébet. Va-
licsek Erzsébet, Varga 
Márta és Végh Éva. 

A főiskolai t i tkár Far-
kasinszki Sándor, helyet-
tese Záborszky Magdolna. 
Vezetőségi tagok: Balogh 
Erika, Bánhidi József. Di-
ós Ildikó, Gönczi Károly. 
Hegedűs Andrea, Jóföldi 
Gabriella, Kasza Irén, 
Kmetty Enikő, Kovács 
Tibor, Kucsa Alicze, Ku-
csó István. Lővey Zsu-
zsanna, Mátó Gyöngyi, 
Ódor Edit. Pálfi Edit. 
Rengeí László, Russay 
Olivér, Szatmári Gabriel-
la, dr. Zsiga Attilla (OD). 
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